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ABSTRACT 

Yanuarizky, Canitya Nadhifa. “The Role of Female Legislators in Public 

Policy Initiation: Case Study of Laila Mufidah, Surabaya City Council Member 

for the 2019-2024 Period”. Universita Islam Negeri Sunan Ampel Surabaya, 

2024. 

This study focuses on the role of female legislators in initiating gender-

responsive policies, with Laila Mufidah as the primary case study. Women's 

involvement in politics remains limited, influenced by cultural, social, and 

structural barriers that reinforce patriarchal stereotypes. The Indonesian 

government is committed to achieving gender equality through strategic 

policies, such as Presidential Instruction No. 9 of 2000 on Gender 

Mainstreaming and various laws regulating women's representation in politics. 

These measures have opened up greater opportunities for women to participate 

in the legislative process and decision-making. Concrete evidence of the success 

of these policies is reflected in the 2019 Legislative Elections in Surabaya, where 

women's representation reached 30%. This study highlights the importance of 

women's roles in politics and the impact of policies that support gender equality. 

 

Keywords: Public Policy, Women's Representation, Legislative Process 

 

ABSTRAK 

Yanuarizky, Canitya Nadhifa. “Peran Legislator Perempuan Dalam Inisiasi 

Kebijakan Publik: Studi Kasus Laila Mufidah Dprd Kota Surabaya Periode 2019 

– 2024”. Universita Islam Negeri Sunan Ampel Surabaya, 2024. 

Penelitian ini berfokus pada peran legislator perempuan dalam menginisiasi kebijakan 

yang responsif gender, dengan Laila Mufidah sebagai studi kasus utama. Keterlibatan 

perempuan dalam politik masih terbatas, dipengaruhi oleh hambatan budaya, sosial, 

dan struktural yang memperkuat stereotip patriarki. Pemerintah Indonesia 

berkomitmen untuk mewujudkan kesetaraan gender melalui kebijakan strategis, seperti 

Instruksi Presiden Nomor 9 Tahun 2000 tentang Pengarusutamaan Gender dan 

berbagai undang-undang yang mengatur keterwakilan perempuan dalam politik. 

Langkah-langkah ini telah membuka peluang lebih besar bagi perempuan untuk 

terlibat dalam proses legislasi dan pengambilan keputusan. Bukti nyata keberhasilan 

kebijakan tersebut terlihat pada Pemilu Legislatif 2019 di Kota Surabaya, di mana 

keterwakilan perempuan mencapai 30%. Penelitian ini menyoroti pentingnya peran 

perempuan dalam politik dan dampak kebijakan yang mendukung kesetaraan gender. 

 

Kata Kunci: Kebijakan Publik, Keterwakilan Perempuan, Proses Legislasi 
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 خلاصة

Yanuarizky, Canitya Nadhifa. “عضو ،مفيدة ليلى حالة دراسة :العامة السياسة بدء في المشرعات دور 

 .2024 ،سورابايا أمبل سونان نيجري الإسلام جامعة .”2024-2019 للفترة سورابايا مدينة مجلس

 دراسة مع ،الاجتماعي للنوع تستجيب سياسات وضع إلى المبادرة في المشرعات دور على الدراسة هذه تركز

الاجتماعيةو الثقافية بالحواجز متأثرة ،محدودة السياسة في المرأة مشاركة تزال لا .مفيدة لليلى الأساسية الحالة  

 خلال من الجنسين بين المساواة بتحقيق الإندونيسية الحكومة تلتزم .الأبوية النمطية الصور تعزز التي والبنيوية

 المختلفة والقوانين الاجتماعي النوع دمج بشأن 2000 لعام 9 رقم الرئاسية التعليمات مثل ،الاستراتيجية السياسات

 التشريعية العملية في للمشاركة للنساء أكبر فرصًا التدابير هذه فتحت لقد .السياسة في المرأة تمثيل تنظم التي

 ،سورابايا في 2019 لعام التشريعية الانتخابات في السياسات هذه نجاح على الملموس الدليل ينعكس .القرار وصنع

تأثيرو السياسة في المرأة دور أهمية على الضوء الدراسة هذه تسلط .٪30 المرأة تمثيل بلغ حيث  التي السياسات 

 .الجنسين بين المساواة تدعم

 

 التشريعية العملية ،المرأة تمثيل ،العامة السياسة :المفتاحية الكلمات
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